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Abstract


Recently, conserving of natural resources and using nature waste fibers


in engineering market such as construction industries have shown important


character of "environmental friendly", which paid a great interest around the


world.


The aim of this research work was to investigate the suitability of date


palm as cellulosic fibers for the production of wood-cement composite


mortars as eco-friendly composite, in addition to enhance their compatibility


with cement by using alkalify pretreatment processes and accelerated curing.


The applied accelerated curing types are CO2 (with concentration 50%, at


50ᵒC for 2 hours), Autoclave (for 2 hours) and both of them. Three


percentages of date palm fibers used were: 2%, 6%, and 10% by weight of


cement in cement composites specimens.


A comprehensive experimental study followed by statistical analysis


were performed to assess the physical and mechanical properties (density,


compressive strength, flexural strength and direct tension strength), thermal


properties (thermal conductivity and specific heat) and microstructural


properties (as determined by X-Ray Diffraction (XRD) and Scanning


Electron Microscopy (SEM)) of the fibrous mortars. In addition, the effects


of accelerated aging, (repeated freezing-thawing and wetting–drying cycles),


on the flexural performance of the produced composites were evaluated and


compared with un-aged specimens. The accelerated aging conditions are


intended to simulate natural aging phenomena.


The results show that different types of accelerated curing have different


effects on final performance. Carbonation curing was the most effective.


curing for compressive strength property (increased up to 48%), while


autoclave curing led to better performance in flexural strengths (increased up


to 40%). Curing type effects on direct tension property were fluctuated.


This could be attributed to the variation in cellulose fiber roles with respect


to each property evaluated. All fibrous composites showed improved density


reduction up to 15% as compared with non-fibrous composites irrespective


the type of accelerated curing applied.


Thermal conductivity analysis results revealed that implementation of


cellulose fibers in manufacturing of cementitious composites succeeded to


improve thermal properties up to 23% for un-aged specimens and up to 28%


for specimens subjected to wetting/drying cycles. Among varies date palm


fibers content used, 6% provided better thermal properties improvement


about (23%) of un-aged and 10% by about (28%) after aging effect for


mixes cured with (CO2+autoclave). less pronounced in CO2-cured specimens and lower content of cellulose fibers. SEM images confirm the matrix densification effect due to accelerated curing.












































الخلاصة


تبين الحديثا, ان المحافظة على المصادر الطبيعية وتوظيف فضلات الالياف الطبيعية في الاعمال الهندسية مثل المصانع الانشائية, اهمية تميزت بها وهي خاصية الصديق للبيئة والتي دفعت اهتمامات بالغة حول العالم.


هدف هذا العمل البحثي هو التقصي عن مدى ملائمة اشجار نخيل التمر كالياف سيليلوزية في انتاج مونة مركبة من السمنت والخشب كمركب صديق للبيئة. اضافة الى استخدام عمليات المعالجة القلوية للالياف واستخدام طرق انضاج معجلة تعمل على تحسين توافق الالياف مع السمنت.


تم تطبيق انواع من عملية الانضاج المعجلة للمونة ومنها المعالجة بغاز ثاني اوكسيد الكاربون (بتركيز 50% عند درجة حرارة 50 درجة سيليزية لمدة ساعتين), الاتوكليف (لمدة ساعتين) وباستعمال كلا النوعين. تم استعمال ثلاث نسب من الياف نخيل التمر وهي (2% ,6% و10%) من وزن السمنت في نماذج مركبات الاسمنت.


اجريت دراسة تجريبية اتبعها تحليل احصائي لتقييم الخصائص الفيزيائية والميكانيكية (الكثافة , مقاومة الانضغاط , مقاومة الانثناء و مقاومة الشد المباشر). الخصائص الحرارية (التوصيل الحراري والحرارة النوعية) والخصائص المجهرية (على النحو الذي تحدده حيود الاشعة السينية والمجهر الالكتروني الماسح) للمونة الحاوية على الياف نخيل التمر.


كما تقييم تاثير التعجيل العمري (باستعمال دورات متكررة من الترطيب والتجفيف و دورات متكررة من التجميد –ذوبان) على اداء مقاومة الانثناء للمركبات المنتجة ومقارنتها مع النماذج الغير معرضة للتعجيل العمري. ان حالات التعجيل العمري تحاكي ظاهرة التعجيل العمري الذي يحدث بصورة طبيعية.


اظهرت نتائج ان الانوع المختلفة من المعالجة المعجلة كان لها تاثير مختلف على الاداء النهائي للمركبات.حيث كانت المعالجة بغاز ثاني اوكسيد الكاربون اكثر مؤثرة في خاصية مقاومة الانضغاط (حيث ازدادت 48%) بينما المعالجة بالاتوكليف ادت الى اداء افضل لمقاومة الانثناء (حيث ازدادت بنسبة 40%) في حين كان تاثير المعالجة في خاصية مقاومة الشد المباشر متباينة. ويعزى ذلك الى التغاير في عمل الياف السيليلوز في كل خاصية من الخواص المذكورة.


اظهرت المركبات الحاوية على الالياف تحسن في الكثافة (حيث قلت بنسبة 15%) مقارنة مع المركبات الخالية  من الياف بغض النظر عن نوع المعالجة المعجلة المستخدمة.


كشفت نتائج تحليل التوصيل الحراري نجاح استخدام الالياف السيليلوزية للمركبات الاسمنتية في الخصائص الحرارية (نسبة التحسن 23%) للنماذج الغير معرضة للتعجيل العمري( وبنسبة 28% للنماذج المعرضة لدورات من الترطيب-والتجفيف). من بين نسب الالياف المستخدمة في المركبات الاسمنتية , وجد ان 6% من الالياف تعطي افضل خصائص حرارية (نسبة التحسن 23%) من بين النماذج الغير معرضة للتعجيل العمري , ومن بين النماذج المعرضة للتعجيل العمري كانت نسبة ال10% من الالياف هي من اعطت افضل خصائص حرارية (نسبة التحسن 28%) للمركبات المعالجة ب (غاز ثاني اوكسيد الكاربون والاتوكليف معا).


يظهر حيود الاشعة السينية  ان المعالجة بغاز ثاني اوكسيد الكاربون قد تسبب في تعجيل عملية الانضاج للمركبات وادت الى زيادة تكوين كاربونات الكالسيوم مقارنة من المركبات المعالجة بالاتوكليف حتى بعد تعريضها الى 25 دورة من الترطيب والتجفيف . ان استخدام دورات مكررة من الترطيب والتجفيف يؤدي الى تهشم  واضرار واضحة للمركبات المنتجة. هذا التهشم كان اقل وضوح للمركبات المعالجة بغاز ثاني اوكسيد الكاربون والحاوية على نسبة قليلة من الياف السيليلوز (2%). صور المجهر الالكتروني الماسح تؤكد تاثير تكثيف المادة نسبة الى الانضاج المعجل. 








